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 Handläggare 
 Svante Wikner/Lars Persson 

Närvarande 

Thomas Agrell, Sydved 

Mats Boström, Norra Skogsägarna 

Patrick Bäckström, Sveaskog 

Lars Björklund, SDC/VMU 

Åke Forsgren Metsä Group 

Mats Goop, Weda Skog 

Per-Arne Nordholts, Såg i Syd 

Lars Persson, SDC 

Håkan Rönnbäck, SDC/VMK 

Birger Risberg, VMF Nord 

Lennart Stenquist, Stora Enso 

Johan Svensson, VMF Syd 

Lars Svensson, Rödins Trä 

Mattias Thafvelin, SDC 

Svante Wikner, SDC 

 

Ej närvarande 

Roger Andersson, Södra Skog 

Anders Berggren, Mellanskog 

Jan Byström, SCA 

Mattias Forsberg, Sveaskog 

Anders Kalén, Wallnäs 

Katarina Mowitz, VMF Qbera 

Mikael Norberg, E.O.n? 

 

 

Protokoll RMR 

 

Datum 2017-01-17 

Tid Kl. 10:00 – 17:00 
Plats Lasse Maja, Barkarby 

 

 

1 Mötets öppnande    

Ordföranden Patrick Bäckström hälsade alla välkomna och förklarade mötet öppnat.  

 

2 Val av justerare   

Beslut: Mats Goop och PerArne Nordholts valdes att jämte ordförande Patrick Bäckström 

justera dagens protokoll. 

 

3 Fastställande av agenda   
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 Samordnat arbetssätt berörs översiktligt och adresseras i övrigt till seminariet dag 2 

 Hantering av skogsröta i massaved flyttas till efter lunch. 

 

Beslut: Med dessa ändringar fastställdes agendan. 

 

4 Föregående protokoll 

 

Beslut: Utan noteringar lades föregående anteckningar till handlingarna. 

 

 

5 Beslutslistan 

Punkt 74 – Omräkningstal – ajourhållning ”Kvalitetssäkrad redovisning”. 

VMF/SDC jobbar med frågan och resultatet kommer att beaktas vid införandet av VIOL 3. 

 

Punkt 75. Tillgång till historiska data i KUPP 

SDC/VMF har planerat in möten för att gå igenom hur historiska data kommer att hanteras i 

KUPP. Det finns två perspektiv, VIOL 2 och VIOL 3. 

 

Punkt 76: PS-mätning 

Punkten tas upp som 11.1.1 

 

 

6 Kvalitetsklassning av massaved i prima och sekunda 

Frågor rörande mätning av skogsröta, förenklad vrakbedömning och/eller tolerans för viss 

andel vrak har diskuterats under lång tid i RMR och massavedskommittén. Vid kommitténs 

möte i december 2016 rekommenderades ett förslag med följande inriktning: 

 

 Klassindelning prima – sekunda vid mätning av massaved i travar 

 Kvalitetskrav på enskild stock oförändrade, följs upp på kontroll-/stickprovstravar 
 Dock tillåts obegränsad mängd skogsröta i enskild stock 
 Nettoomräkningstalet försvinner 
 För sekunda-travar kan vrakorsaker anges. Som enskilda orsaker eller grupperade. 

Procent vrak anges ej vid travmätning. 

 Gränser för sekunda respektive mätningsvägran kan avtalas 
 

Positiva effekter som nämndes: 

 Enklare, snabbare, billigare mätning – med bibehållna regler för enskild stock. Idag 

läggs onödigt mycket tid på att granska travar som är ”prima” ur industrins perspektiv 

 Möjlighet att automatisera rötbedömning 

 Enklare utveckling och förvaltning av VIOL 3. 

 Bättre acceptans för kollektiv utan kollektivvrak (ingen nettoomräkning). 

 Klassning i prima-sekunda kan bidra till avskaffande av kollektivmätningen. 

 

Johnny Johansson redogjorde för massavedskommitténs förslag samt föredrog preliminära 

resultat från ett pågående försök där massaved klassas som prima eller sekunda, och där 
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kvantitet endast redovisas som en bruttokvantitet. Inför detta försök gjordes nödvändiga 

anpassningar i VIOL 2. Detta i sin tur innebär att det testade förfarandet skulle kunna införas 

på bred front i VIOL 2. 

 

En lång diskussion resulterade i att RMR ställde sig positiv till förslaget. RMR ansåg att 

förslaget bör genomföras så snabbt att VIOL 3 kan utvecklas med endast en modell för 

bruttokvantiteter för massaved. För att kunna uppnå detta beslutades att: 

 

 Ta fram informationsmaterial (bildserie med kommentarer) under februari för att ha 

som underlag för fortsatta diskussioner. 
 Kontakta köpare som inte är representerade i RMR och massavedskommittén. Dessa 

ska bjudas in till kommande möten kring denna fråga. Ansvariga för detta utsågs. 
 Hålla ett extra möte med RMR 13/3 – 2017 på Arlanda. Vid detta möte förväntas 

RMR fatta inriktningsbeslut. Vid positivt beslut behöver en tidsplan tas fram som 

beaktar virkesmarknadens krav på framförhållning vid kontraktskrivande, prislistor 

etc. 

 

Förslag till beslutsrekommendation:  

En bildserie behöver tas fram under februari för att ha som underlag för fortsatta diskussioner 

med köpare som inte är representerade i RMR och massavedskommittén. Frågan ska beredas 

och slutgiltigt diskuteras/förankras vid ett extra RMR-möte den 13/3-2017 på Arlanda. 
 

 

7 Arbetsordning nationella råd och VMK-nämnd 

Birger Risberg föredrog vikten av det kommunikationsansvar som finns för deltagare i Råd 

och nämnd. Medlemmarna är nominerade av respektive VMF och då även de företag som har 

motsvarande behov. En diskussion fördes om hur representantskapet från vissa ”fria” grupper 

som idag inte är representerade. 

 

Avseende rådsmedlemmar: 
Kommunikationsansvar  
Rådsmedlemmar har ett ansvar att selektivt (i väsentliga frågor) inhämta synpunkter från den 

grupp företag/intressenter man företräder liksom att föra fram frågor som adresserats till rådet från 

dessa.  

 

Avseende kommittémedlemmar: 
Kommunikationsansvar  
Kommittémedlemmar har ett ansvar att selektivt (i väsentliga frågor) inhämta synpunkter från den 

grupp företag/intressenter man företräder liksom att föra fram frågor som adresserats till 

kommittén från dessa. 

 

Avseende arkitekturkommittén 

Undantaget är arkitekturkommittén som enligt beslut i IT-rådet inte har ett motsvarande 

informationsansvar. 

 

VMK-nämnden, tillägg under ”Uppgift”: 
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 tillämpa ett proaktivt arbetssätt och genom sådant ge förslag till förbättringar av de 
processer som finns inom nämndens ansvarsområde.  

 

Genomförande av kommunikation är inte helt enkelt bland annat beroende på att tillräcklig tid 

inte kan anvisas exempelvis vid styrelsemöten där endast kortare återkoppling av tidigare 

möten i råden och SDCs styrelse kan göras. 

En annan svårighet är gällande konkurrensbestämmelser som inte medger kollegialt utbyte 

företag emellan. 

 

SDC ska tydliggöra hur information från olika arbetsgrupper kan visualiseras Ett förslag lades 

fram att enklare ”seminarier” som bör arrangeras av SDCs kundansvariga gärna i samarbete 

med Mätande företag.  

 

Sammantaget konstateras att intresset är stort för vad som sker inom SDC och VMFs område 

bland annat med införandet av bildmätning och vid utveckling av VIOL 3. 

 

8 Rekommendation på att ”stoppa” användning av vissa 
omvandlingstal 

Under 2016 har det på uppdrag av RMR och VD-gruppen genomförts en utredning avseende 

omvandlingstalen i VIOL. Resultatet har presenterats och resulterade i att VD-gruppen gav 

Systemgrupp VMF/SDC i uppdrag att arbeta vidare med: 
-          Identifiering av fall med regelvidrig omvandling som måste stoppas omgående 

-          Kvalitetssäkring av omvandlingstal för olika användning                    

-          Harmonisera över VMF-gränser där omotiverade skillnader finns 

-          Identifiera vidare utredningsbehov/riktade studier för att förbättra omvandlingstal som 

behöver förbättras 

-          Bedöma behov för att satsa på att ta fram dynamiska omvandlingstal. 

 

För punkten ” Identifiering av fall med regelvidrig omvandling som måste stoppas omgående” 

finns nu en rekommendation. 

 

 

 

Rekommendation 

Följande omvandlingstal bör stoppas omgående för användning, åtminstone i råvaruaffärer 

som lyder under VML och där VMF (Nord, Qbera eller Syd) är mätande företag: 

 m3s (mätmetod 4) till m3fub  

 ton (mätmetod 7) till m3fub 

 ttv (mätmetod 9) till m3fub 

 antal (mätmetod 8) till m3fub 

 

Förhindra användning i VIOL 

Det kommer inte att vara möjligt att förhindra att omvandlingstal påverkar inmätta kvantiteter 

i VIOL 2. Orsaken till det är att vi inte kan säkerställa funktionen i systemen om vi påverkar 

vitala delar eftersom att VIOL 2 alltid redovisar en M3fub på alla redovisade kvantiteter. 
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En diskussion fördes om vilket ansvar som åligger SDC att tillhandahålla omvandlingar med 

omvandlingstal som inte håller tillräckligt bra kvalitet. En fråga ställdes om SDC och VMF 

behöver agera samfällt i denna fråga. Frågan tillställs VD-gruppen för vidare hantering 

 

 

 
 

 

9 Samordnat arbetssätt 

Punkten hanteras på seminariet den 18/1-2017. 

 

10 Förnyelsen 

10.1 Partnerseminarium med utrustningsleverantörer 2017-02-22 

Svante informerade om ett planerat partnerseminarium för utrustningsleverantörer som 

kommer att genomföras den 22 februari. Bakgrunden är den information som presenterades på 

rådsmötet i november 2016 och att det i vissa fall kommer att krävas anpassningar i 

Mätplatsstöd och mätutrustning. 

 

• Mätplatsstöd 

– SDCs Mätplatsstöd 

– Flintab Viktoria 

– Wånelid WabSoft 

– M fl 

• ”Annan mätplatsutrustning” - Mätramar 

– REMA/Sawco 

– Microtec 

– M fl 

 

Mätplatssystem behöver anpassas till nya begrepp och objekt i VIOL 3 som t ex Mätorder, 

Mätresultat, Handelssortiment och Produkt. 

För mätramar gäller att om det krävs mer information för att exakt identifiera produkt än vad 

som finns med i dagens stockdatainformation måste utrustningen anpassas och leverera detta i 

ett nytt gränssnitt som SDC anvisar. 

 

Förslag till beslutsrekommendation  
I fall där VMF står som mätande företag kontaktar respektive VMF berörda affärsparter 

med beskedet att: 

 VMF fr o m 170801 inte längre åtar sig mätningsansvaret för de utpekade omvandlingarna 
o Att VMF dock kan åta sig fortsatt mätningsansvar om affärerna istället grundas på 

 Omvandling på grundval av stickprovskollektiv 
 Eller av VMF mätt måttslag i den ordinarie mätningen 

 Alternativt får parterna själva ta ansvaret för ”den regelvidriga omvandlingen” 
 

SDC får i uppdrag att gå ut med en rekommendation till partsmätande företag, där alltså 

VMF inte mäter, med rekommendationen att upphöra med regelvidrig omvandling enligt 

den lista som Systemgruppen listat. 
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En förhandsinformation har gått ut före jul till alla utrustningsleverantörer som är med i 

partnerprogrammet. En formell inbjudan går ut under vecka 3. 

 

10.2 Affärer i VIOL 3 

Lars Persson flaggade upp att det finns risk att SDC inte kan garantera att kvantitetsberäkning 

och prislistor blir exakt densamma i VIOL 3. Det finns redan idag noteringar i vissa företags 

prislistor som möjliggör att vissa avvikelser kan ske på grund av ändringar i IT-stöd där 

prisräkningen är en del. 

 

En rekommendation är att införa en text i kontrakt och/eller prislista:  

”Eventuella förändringar i mätningsföreskrifter och/eller SDCs hantering av 

virkesredovisning  kan innebära att kvantitet och värdeberäkning kan komma att förändras 

 

Rekommendation: Viktigt att införa en text som tydliggör att förändringar vilket bör göras i 

samråd med juridisk expertis. 

 

11 Information från VMU 

11.1 Sågtimmerkommittén 

11.1.1 PS-mätning, förslag från Såg i Syd 

En idé som lagts fram av Såg i Syd är att med hjälp av stereokameror fota samt mäta längd 

och diameter på alla timmerstockar i ett parti och kvalitetsklassa ett urval av stockarna. Ett 

förslag på fortsättning är att börja med att ta fram en teoretisk modell för behovet av 

stickprovsstorlek och bedömning av inbesparad tid. Det långsiktiga syftet bör vara 

helautomatisk mätning. 

 

Förslag är att lägga ett uppdrag till sågtimmerkommittén där man översiktligt ska värdera 

upp- respektive nedsidor.  

 

Uppsidor med förslaget: 

• Färre arbetstimmar (lägre kostnad) per m3fub 

• Billigare teknik vid nyinvestering 

 

Nedsidorna är många, särskilt om stora förändringar krävs på mätstationen vilket i och för sig 

kan innebära samma förändringskrav som vid helautomatisk mätning. Om den stora 

potentialen, färre arbetstimmar, är för liten finns inte mycket kvar att utreda. Därför vore det 

kanske lämpligt att ta fram en teoretisk modell för behovet av stickprovsstorlek och 

bedömning av inbesparad tid, som ett första steg? 

 

Kommentar: RMR uppdrar åt sågtimmerkommittén att bevaka frågan. 

  

 

11.1.2 Instruktionen för kvalitetsbestämning av sågtimmer 

Behov av harmonisering av mätning/bedömning av kvistansvällningar 

• Vid kommissionsövning uppdagades regionala skillnader i kontrollmätarnas 

bedömning av vad som är bula respektive kvistansvällning 
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• Kan få märkbar effekt på värdekvoten 

Förslag på uppdrag till sågtimmerkommittén: 

Utred frågan med målsättning att kunna harmonisera mätning/bedömning av 

kvistansvällningar. 

 
Kommentar: RMR uppdrar åt sågtimmerkommittén att bevaka frågan. 

 

 

 

11.1.3 Projektavstämning treårsplanen för utveckling av sågtimmermätning 

I projektet ”Ändyteegenskaper” och ”Förändrad kvalitetsklassning” har inledande 

datainsamling gjorts vid tre sågverk. För 320 stockar har årsringsdata lästs in med 

programmet Windendro.  

 

  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Medel av antal årsringar i 
intervallet 20-80 mm 
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11.2 Massavedskommittén 

• Blir inbjuden till konferens 27 april där bland annat resultat från ”Brattåsprojektet” ska 

presenteras. 

• Sållning av c-flis. Kontrollkommissionen föreslår utfasning av söderhamnssållet. 

 

11.3 Biobränslekommittén 

• Kontrollanvisning för skotarvägning ska testas under vinter-vår tillsammans med 

Sydved. 

• Mätning av RT-flis. Ett aktuellt fall har visat på brister i mätningsinstruktionen för 

kvalitetsbestämning av trädbränslen. 

 

12 Information från VMK 

12.1 Normer för kontroll, Begärd kontroll och statistikbilaga 

Begärd kontroll 

Tidigare beslutade ändringar (bl.a. faktisk affärssituation) inarbetade i normerna. Avstämt 

med ”arbetsgruppen” i form av LS, MF, RA & JB.  

Förenklat förfarande vid Fjärrmätning. 

VD-gruppen har gett VMK uppdrag att titta på ett förenklat förfarande vid begärd kontroll i 

samband med fjärrmätning. Förväntas vara klart i mars. I samband med starten vid 

Lomsmyren begärdes snabbt 7 begärda kontroller varav 6 var inom uppsatta gränser. 

Statistikbilagan 

I det närmaste klar. Monika Strömgren arbetet med denna. 

 

12.2 VMK-nämndens möte 

• Nämnden anser att det är viktigt att virkesmätare för att nå bra resultat törs ”ta ut 

svängarna” vid användande av Hjälptabell för visuell bedömning av traves 

vedvolymprocent vid mätning av leveranser med stora variationer i lastning och virkets 

egenskaper. 

 

• När fjärrmätningen ökar är det, med tanke på kravet på kvalitet och bibehållet förtroende, 

viktigt att utrullningen sker i ”lagom” takt som också nämnts i Nämndens svarsrapport i 

oktober: ”Behövs auktorisation från VMK för att SDC ska kunna utföra sina uppdrag i 

fjärrmätningscentralen?”. 

 

12.3 Ändring i kontrollanvisning 

Vid en kommissionsövning på cellulosaflis i oktober i Umeå beslutades om mindre ändringar 

i instruktionerna. 

 Ett antal ändringar som behöver göras i fyra kontrollanvisningar och två andra 

instruktioner. 

 Förändringarna är av ”mindre art” och kommer därför inte att tas upp mer på RMR. 

Kontrollanvisningen för sållning av cellulosaflis tas dock upp på VMK-nämnden den 

28/2. 
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Kontrollanvisning för mätramskontroll 

 VMK/VMU föreslår nu ett förtydligande av längdprovkroppars beskaffenhet eller 

förvaring. Beslut kommer att tas av Kontrollkommissionen och VMK-nämnden. 

 

13 Ändringar i Viols kodbok Nomenklaturgruppen 

Inga nya punkter har avhandlats.  
 

14 Övriga frågor 

Förslag på att det alltid finns en rekommendation på punkter som det speciellt bör informeras 

om. 

 Viktigt för VMF, SDC och företagen att ha en bra och tydlig information runt Fjärrmätning för 
avdramatisera införande av ett nytt sätt att travmäta.  

 En aktivitet kommer att göras för att stoppa vissa typer av omvandling 
o m3s (mätmetod 4) till m3fub  
o ton (mätmetod 7) till m3fub 
o ttv (mätmetod 9) till m3fub 
o antal (mätmetod 8) till m3fub 

 Ett informationsmaterial ska tas fram snarast som kan ligga till grund för ett inriktningsbeslut 
i syfte att införa klassning av massaved i prima och sekunda där kvantitetsberäkning sker 
endast i form av bruttokvantitet. Nytt extramöte i RMR 13/3 om frågan i syfte att ta beslut 
som kan nyttjas vid arbetet med att bygga VIOL 3. 

 Införa en skrivning i avtalen om att VIOL 3 kan innebära förändringar i SDCs IT-stöd som kan 
bli en skillnad gentemot prisräkning i Viol 2. 

 

 

15 Kommande möten 

3-4 Maj  RMR + gemensamt rådsmöte 

18 september  RMR Arlanda, Sky City 

14-15 November RMR och Gemensamt rådsmöte, Krusenbergs Herrgård.  

 

Vid protokollet: 

 

Svante Wikner/Lars Persson 

 

 

Justerat: 

 

Patrick Bäckström Mats Goop  PerArne Nordholts 


